
"Greutătile pe care trebuie 
' 

să le invingi produc ceva. 
Si cred că la noi au produs 
' 

destul" 

• C e  v ă  atrage în a scr ie  teatru? C e  complement a l  
personalităţii dumneavoastră găsiţi prin această activitate? 

u De fapt, n-a fost, să zic aşa, o nevoie spi rituală să scriu un text 
dramatic. A existat o perioadă în viaţa mea în care mergeam foarte des la 
teatru. La Londra su nt, cum ştiţi, foarte multe teatre. Era în perioada 
anilor '50, când scrisesem .. 0 politică pentru Occident". A apărut în 1 957, 
imediat după revoluţia maghiară din noiembrie '56. Şi ,  cum petreceam 
destul timp în sălile de spectacole, m-am împrietenit cu mulţi oameni din 
această lume. Ne unea aceeaşi pasiune pentru teatru. Eram cu un grup 
de scriitori la o cină şi tocmai văzusem o experienţă foarte interesantă, 
piesa lui Sartre Les mains sales, care fusese un eşec total. Doar patru 
zile rezistase pe afiş. Şi atunci, la acea cină, cum discutam politică în 
legătură cu cartea mea, care atrăsese atenţia - fără falsă modestie -
ziarelor mari d in Anglia, s-a produs o evidentă conexiune şi s-a spus că o 
piesă de teatru cu substrat politic nu poate să reuşească în Anglia. S-a 
întâmplat să spun că nu şti u dacă va reuşi sau n u ,  dar eu aş putea 
încerca. 

• A fost un pariu. 
o Da. A fost un pariu pe 1 000 de lire, o mulţime de bani pe vremea 

aceea, şi nu-i aveam, ca să-mi pot permite să-i pierd. Am scris piesa 
foarte repede, pentru că eram plin de ideile mele despre comunism şi 
despre consecinţele lui tragice. Împreună cu o scriitoare, Jane Cobb, am 
reuşit s-o terminăm în câteva săptămâni. Şi a fost imediat acceptată de 
Arts Theatre Club din Londra. Am câştiga! pariu l ;  criticile au fost foarte 
interesante, nu toate fantastic de favorabile, dar, oricum, s-a reacţionat. 
S-a speculat că piesa - din moment ce a fost semnată cu un pseudonim 
- e probabil scrisă de un mem bru al cabinetu l u i  britanic,  pentru că, 
evident, textul implica multe cunoştinţe de politică. 

• Credeţi că teatrul este favorabil acestor discuţi i despre 
societate? 

CJ Eu cred că e un loc foarte i m p o rtant. Dezbaterea creează o 
situat ie ,  are un caracter dramatic; dep inde c u m  o prezinţi .  În mod 
teoretic, s-ar spune că politica e departe de teatru . Dimpotrivă, găsesc că 
teatrul nu face altceva decât să prezinte problemele vieţii, şi una dintre 
cele mai mari este cea politică. 

• Spaţiul teatrului se poate deschide ca un for de discuţie 
asupra societăţii civile? 

o Nu cred că e bine să fie folosit astfel în mod expres. Teatrul face 
parte din viaţă. În măsura în care politicul influenţează viaţa, evident că 
poate intra ca subiect de teatru perfect compatibil cu ideile artei pentru 
artă. 

• Aţi spus că vă pasiona teatrul brita n i c  al a n i l o r  '50. 
Curiozitatea 'i  interesul v-au orientat '1 spre teatrul românesc? 

o Am văzut Trilogia antică şi, tot la Naţional, o piesă a lu i  Blaga -
Avram Iancu. Din păcate, nu am timp, dar m-aş duce cu mare dragoste 
la spectacole. 

• Credeţi că teatrul poate influenţa viaţa societăţii? Poate să 
contureze ni,te modele ale ei? 

o Aspectul didactic al teatrului mă interesează prea puţin. Nu mi se 
pare a fi esenţial pentru artă. Revin la ideea că teatrul, de la apariţia lu i ,  

este u n  comentariu artistic al vieţii, n imic altceva. De aceea îmi place 
ideea de a atrage spectatorii să fie împreună cu actori i .  Acest contact 
direct subliniază tocmai calitatea teatrului de a fi pur şi s implu altă formă 
a vieţii, o interpretare a ei care are o puternică forţă emoţională. 

• întâlnirea dumneavoastră cu teatrul e doar un pariu? Nu v-aţi 
simţit tentat să reveniţi la el ca autor? 

o Să mai scriu o piesă de teatru? Nu cred că o voi face. Am m ulte 
idei, am scris şapte cărţi, dar toate de natură politică. De fapt, vă spun 
drept. niciodată nu  m-am considerat un scriitor "de creaţie". Eu sunt mai 
degrabă un  avocat: susţin un  punct de vedere, iar interesul meu a fost 
întotdeauna foarte pronunţat în problemele politice. 

• V-a interesat însă 'i susţinerea unor proiecte culturale. Aţi 
investi în teatru? 

o N-am avut ocazia s-o fac. Există foarte mu lte solicitări, foarte 
multe probleme trebuie rezolvate. Am făcut ceea ce am făcut în măsura în 
care a fost p o s i b i l .  De la început am avut i ntenţia de a i nvesti în 
televiziune şi într-un ziar. Am reuşit să scot un z iar care cred că e bun,  e . 

serios, e demn. Cu televiziunea, drumul a fost blocat. Când am auzit de 
greutăţile financiare de la .. România literară", am socotit că e b ine ca 
această revistă să nu  piară şi de aceea am susţinut-o. 

• Presupun că aveţi o viziune asupra evoluţiei societăţii 
române,tl. Consideraţi că teatrul este legat de această evoluţie? 

o Am fost foarte impresionat de teatrul românesc, pentru că are 
evidente elemente de noutate. Noi am avut o tradiţie de mare valoare în 
teatru ş i ,  f ireşte, ne raportăm mereu la Caragiale,  la analiza lu i  care 
scoate la iveală şi comicul, şi absurdul unor situaţii. Dar cred că teatrul 
pe care 1-a scris e mult mai profund. Şi U rmuz, chiar şi Tzara reliefează 
acest absurd. Avem mu lţi inovatori. Cunosc faptul că numeroşi studenţi 
amer icani  fac d i n  I o n escu un fel de  fetiş c u lt u ra l .  Există în teatru l 
românesc şi un aspect v iz ib i l ,  care ţ ine  de un t ip de temperament 
naţional: dorinţa de afirmare. Românul e un  mare individualist ,  e poate o 
exagerare a dorinţei de a se arăta, care frizează puţin absurdul. 

• Este complexul culturilor mici. 
::. Suntem o c u ltură m ică în com paraţie c u  alte le ,  dar avem şi 

vârfuri care se califică ind iscutabil în spaţiul  artistic un iversal. Cioran a 
simţit că suntem într-o zonă geo-politică nefericită, care ne-a tăiat aripile. 
Dar defens iva e o g reşa lă .  Eu c red în fai m o s u l  ., challenge and 
response": dacă eşti pus într-o situaţie dificilă trebuie să reacţionezi, să 
învingi. Toate greutăţile pe care trebuie să le înfrunţi produc ceva. Şi cred 
că la noi au produs destu l .  Sigur,  aici şi teatrul este pus în discuţie. 
Teatrul este u n  l i mbaj u n iversal - mai ales în forma esenţial izată a 
gestu lu i ,  a mimici i  -, este un comentariu asupra problemelor inerente 
condiţ ie i  o m u l u i  ş i  provoacă o reacţie atunci când observatorul  are 
puterea de a discerne, de a înţelege o situaţie. Cred că noi, românii, avem 
acest discernământ. 
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